



## EXAMEN DE LA FASE LOCAL (COMUNITAT VALENCIANA)

16 d'abril de 2016

**La duració de l'examen és de 2 hores i 30 minuts**

**Part I: Trie tres preguntes de les sis plantejades a continuació. La puntuació màxima de cadascuna d'elles és d'1,5 punts.**

- 1- La recerca de mercats consisteix en l'obtenció i l'anàlisi de la informació que l'empresa necessita per a prendre les seues decisions de màrqueting. Explique quins són els mètodes d'obtenció de la informació primària. (1,5 punts)
- 2- “Prodir o comprar?” Explique com pren l'empresa aquesta decisió. Represente gràficament. (1,5 punts)
- 3- L'empresa és la unitat bàsica de producció la funció de la qual és crear o incrementar la utilitat dels béns, utilitzant per a açò un conjunt de factors productius que són coordinats per l'empresari. Què és la cadena de valor? Utilitzant el concepte de cadena de valor, assenyale les diferents fases de la cadena de valor per a un restaurant. (1,5 punts)
- 4- Analitze la veritat o falsedad de la frase següent: “Si una empresa desitja incrementar els ingressos que obté per vendes hauria d'augmentar el preu del seu producte”. (1,5 punts)
- 5- Analitze la veritat o falsedad de la frase següent: “Si el govern desitja que una major quantitat de ciutadans puga accedir al consum de determinat producte pagant menys, la seua millor opció serà fixar un preu màxim per al mateix”. (1,5 punts)
- 6- Definisca la taxa d'inflació. “Atès que la taxa d'inflació anual d'un país en 2013 és del 5% i en 2014 del 3%, pot conoure's que els preus han disminuït entre tots dos períodes” Explique el seu acord o desacord amb aquesta afirmació. (1,5 punts)

**Part II: Resolga un dels dos exercicis proposats. La puntuació màxima de cadascun d'ells és de 3 punts.**

### **EXERCICI 1**

L'empresa “Olímpic-Econ S.L.” disposa de la següent informació corresponent a diferents partides del balanç i del compte de pèrdues i guanys, totes elles valorades en euros, a 31/12/2015:

1. Reserva legal: 89.000 €
2. El preu d'adquisició de les Instal·lacions Tècniques va ser de 75.000. La seu amortització acumulada és de 15.000 €, mentre que la seu amortització corresponent a enguany ascendeix a 7.500 €.
3. Les vendes de mercaderies en l'exercici han ascendit a 300.000 €.
4. Deutes pendents de pagament a proveïdors de mercaderies: 23.600 €
5. La construcció i el terreny on desenvolupa la seu activitat els va adquirir fa 5 anys per 200.000 €, corresponent el 80% al valor de la construcció. El valor net comptable de les construccions és de 140.000. Sabem que al llarg dels 5 anys, l'amortització anual que s'ha imputat al compte de pèrdues i guanys ha sigut sempre la mateixa.
6. Existències de mercaderies en la data d'elaboració del balanç: 12.000 €.
7. Les aplicacions informàtiques es van adquirir fa 2 anys per 4.000 €, amortitzant-se linealment al llarg dels seus quatre anys de vida útil.
8. Despeses de personal: 45.600 €
9. Diners en comptes bancaris: 37.700 €
10. Compres de mercaderies: 180.500 €
11. El rebut de la llum ascendeix a 10.500 €.
12. L'impost sobre el benefici ascendeix al 25% del resultat abans d'impostos.
13. Factures pendents de cobrament a clients: 7.400 €
14. Aportacions dels socis al capital social: 60.200 €
15. Deutes amb entitats financeres: 90.000 € dels quals 15.000 € haurà de retornar-los dins d'un any i la resta en 1 any més. Els interessos derivats d'aquest deute corresponents a aquest exercici ascendeixen a 2.500 €.

Es demana:

- a) Elabore el compte de pèrdues i guanys d' “Olímpic-Econ S.L.” d'acord amb els criteris d'ordenació i presentació estudiats. (0,9 punts)
- b) Elabore el balanç d' “Olímpic-Econ S.L.” d'acord amb els criteris d'ordenació i presentació estudiats. (1,4 punts)
- c) Determine el fons de maniobra d' “Olímpic-Econ S.L.” i assenyale en quina situació d'equilibri patrimonial es troba. (0,7 punts)

## **EXERCICI 2**

Considere un mercat d'un determinat bé X que presenta les següents funcions de demanda i oferta, on P és el preu del bé expressat en euros:

$$X^D = 260 - 4P$$

$$X^S = 6P - 140$$

- a) Calcule el preu (en euros) i la quantitat d'equilibri en aquest mercat. Represente gràficament l'equilibri. (1 punt)
- b) Quin seria l'elasticitat preu de la demanda corresponent a una disminució d'1 euro en el preu d'equilibri? (1 punt)
- c) Supose que la demanda augmenta un 25% i, simultàniament, es produeix un augment de costos que redueix l'oferta. Com a resultat, la quantitat d'equilibri s'ha mantingut en el seu nivell inicial (apartat a). Obtinga l'expressió de la nova corba de demanda i calcule el nou preu d'equilibri. En quin percentatge haurà caigut l'oferta? Represente la situació inicial i final en un mateix gràfic. (1 punt)

**Part III: Lliga detingudament el text i responga a les preguntes que sobre el mateix es realitzen a continuació. La valoració màxima d'aquesta part és de 2,5 punts.**

## **Todas las claves de la caída del precio del petróleo**

*Oferta, demanda, cuota de mercado...*

*La batalla energética es económica, pero sus causas y la respuesta a la bajada del precio tienen un marcado carácter político.*

*(Extret i adaptat d'ABC Economía. Víctor Ruiz de Almirón - Madrid - 08/01/2015)*

El precio del petróleo prosigue un descenso imparable. Una espiral bajista de la que todavía no se atisba el final. El barril de petróleo Brent bajaba ayer de los 50 dólares. De este modo, el barril de referencia en Europa marcaba su nivel más bajo desde el 1 de mayo de 2009. El petróleo se ha convertido en un arma geopolítica, por lo que no hay que buscar exclusivamente, aunque también, las razones de esta caída en una mera cuestión económica de oferta y demanda.

La causa inicial de la bajada de precios responde a un desfase pronunciado entre la oferta y la demanda. Las reducciones de la demanda responden al debilitamiento de la economía europea. Además, aunque China sigue creciendo a ritmos importantes y siendo el segundo consumidor de crudo del planeta, este crecimiento económico ha estado por debajo de las expectativas.

Si esas son las causas por el lado de la demanda, la oferta no se ha adaptado a este nuevo escenario. Más bien al contrario. La revolución del «fracking» en Estados Unidos ha aumentado la producción y reducido la dependencia de la primera economía del mundo respecto a terceros. Actualmente, el exceso de producción actual se estima en dos millones de barriles de petróleo al día. Ante un retroceso en la demanda, se esperaba que el cártel del OPEP recortase la producción. Al no hacerlo se abrió la puerta a más caídas.

El papel de Estados Unidos es crucial en este escenario. Desde comienzos de los años 2000 Estados Unidos inició una revolución silenciosa. Especialmente en los estados de Texas y Dakota del Norte se está desarrollando la técnica de la fracturación hidráulica o «fracking», que permite extraer hidrocarburos atrapados entre rocas. El «fracking» ha conseguido que, mucho antes de lo previsto, Estados Unidos se convierta en el primer productor de petróleo y gas del mundo, con una producción superior a los 11 millones de barriles al día, superando a Arabia Saudí y Rusia. Que Estados Unidos vaya camino de la independencia energética ha cambiado radicalmente el papel de la primera potencia mundial en los conflictos internacionales, como demostró la guerra en Libia.

Otro de los actores relevantes es Arabia Saudí, la voz predominante en la OPEP, primer productor del mundo hasta el auge de Estados Unidos, y quien determinó que el cártel no reduciría la producción de barriles pese a una menor demanda y las primeras caídas del precio en los últimos meses. Pero, ¿por qué Arabia Saudí, que como productor se beneficiaría de unos precios altos, no apostó por reducir la oferta y tratar así de estabilizar los precios? Como sucedió en los años 80 Arabia Saudí ha apostado por mantener la oferta para no perder cuota de mercado con otros productores. Ante la independencia de Estados Unidos, Arabia Saudí buscará colocar su producción en Asia.

Para Arabia Saudí es más importante, además de mantener la cuota de mercado, frenar el auge del «fracking» en Estados Unidos. Las plataformas del país norteamericano requieren para ser rentables que los precios estén en torno a los 80 dólares el barril. Diferentes consultoras apuntan que el coste de producción de cada barril oscila entre los 50 y 70 dólares. De entrada, con la actual espiral bajista se pone

en cuestión el desarrollo de nuevas plataformas de perforación hidráulica, y dificulta la viabilidad de alguna de las actuales.

¿Quiénes son los beneficiados? Los grandes beneficiados son los países importadores. Europa es la que mayores importaciones de petróleo realizó en el año 2013. En un momento en el que Europa se asoma a una nueva recesión, el ahorro de la factura energética es un balón de oxígeno. China e India son otros dos grandes beneficiados. Desde Pekín se compran 5,6 millones de barriles al día y 1,2 millones de otros productos petrolíferos, mientras que India importa 3,8 millones de barriles al día. En el ámbito empresarial, las aerolíneas son las compañías más beneficiadas, ya que el coste del combustible supone cerca del 30% de sus costes. En general, cualquier compañía relacionada con el sector del transporte se verá beneficiada.

Los principales perjudicados son, sin duda, los países productores, que dependen de las exportaciones de crudo para equilibrar sus presupuestos. Aquellos en los que los ingresos provenientes del petróleo representen un mayor porcentaje sobre el total de ingresos serán los más afectados. Al igual que Arabia Saudí, Kuwait y Emiratos Árabes, también pueden sobrevivir con precios más bajos. Tanto por sus reservas de divisas como por tener unos bajos costes de extracción. Estos tres países están dispuestos a sacrificar puntualmente sus ingresos con tal de perjudicar a Irán. Lastrado por las sanciones, Irán necesita hasta el último dólar para cuadrar sus ingresos, y su economía no es viable con los precios por debajo de los 130 dólares el barril.

Además de Irán, el gran damnificado de la actual situación es Venezuela. El 95% de las divisas que entran al país provienen de los ingresos por la exportación de crudo. Además, en Venezuela el Estado es el único adjudicador oficial de moneda extranjera. Esto quiere decir que cuando un producto se importa es el Gobierno el que debe entregar los dólares a las empresas. Si llegan menos dólares, habrá menos divisas que entregar, el país podrá importar menos, y en un país que importa el 70% de los alimentos el resultado solo puede ser uno: desabastecimiento y escasez.

En el campo empresarial las más perjudicadas, y así se refleja ya en sus cotizaciones bursátiles, son las empresas petrolíferas.

#### PREGUNTES SOBRE EL TEXT

- a) D'acord al text, les decisions de producció d'Aràbia Saudita poden afectar al preu de mercat. Es correspon aquest fet amb el que seria un mercat competitiu? Explique-ho. Com i per què està l'OPEP competint a la baixa en el preu? (1 punt)
- b) En el text s'esmenta: "En l'àmbit empresarial, les aerolínies són les companyies més beneficiades, ja que el cost del combustible suposa prop del 30% dels seus costos. En general, qualsevol companyia relacionada amb el sector del transport es veurà beneficiada". Considera l'exemple dels moderns automòbils elèctrics i explique com i per què es veurà afectat aquest sector per la caiguda del preu del petroli. (0.75 punts)
- c) Encara que a Espanya no es produeix petroli, afecta la baixada del preu al nostre IPC? I a la nostra balança comercial? Explique-ho. (0.75 punts)